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Svenska erfarenheter om hållbar 
stadsutveckling lyfts internationellt 

 
Inom EU-programmet URBACT arbetar europeiska sta der tillsammans o ver nations-
gra nser fo r att dela erfarenheter och utveckla en ha llbar och integrerad stadsutveckling.  
 
Under 2018 avslutades sju URBACT na tverk da r svenska akto rer har deltagit och denna 
artikelserie samlar upp pa  intressante la rdomar fra n dessa svenska sta der.  
 

 
 
Du kan la sa om hur kultur genererar social innovation i Ska ne, hur godstrafik har blivit 
en het ha llbarhetsfra ga i Umea , hur projektresultat integreras i Stockholms stads 
linjeverksamhet och hur mo jligheter med digitalisering tillvaratas i Ga vle. Da ruto ver fa r 
du insyn i hur Malmo  stad fo rbereder sig pa  konsekvenserna av klimatfo ra ndringar, vad 
en stad i Spanien har la rt sig fra n So derta lje om ha llbart producerad skolmat samt hur 
en konkret insats om medborgardialog har fungerat fo r att inkludera grupper som 
sa llan ho rs. 
 
Du kan la sa mycket mer om URBACT-programmet pa  www.urbact.eu eller kontakt 
Tillva xtverket, som a r nationell kontaktpunkt i Sverige. 
 
 

 

 

http://www.urbact.eu/
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1) Hur kan den offentliga sektorn använda kultur för att generera 
social innovation? 

 
Den fra gan har La nsstyrelsen tillsammans med lokala akto rer i Ska ne under de tva  
senaste a ren arbetat med i en lokal URBACT-grupp inom ramen fo r det europeiska 
BoostInno-na tverket. En av la rdomarna har varit behovet av en kulturinkubator fo r 
social innovation i Ska ne som enligt projektledaren Jo rgen Dehlin skulle ge sto d till 
grupper som sa llan ho rs na r det ga ller medborgardialog och samha llsutveckling fo r att 
ta sina ide er vidare. 
 

 
(Foto: Möte i den lokala gruppen för BoostInno, Jörgen Dehlin Länsstyrelsen Skåne) 

 
- Ka rnfra gan i BoostInno var hur offentlig sektor kan bli en ma klare fo r social 
innovation, sa ger Jo rgen Dehlin, som var kontaktperson och projektledare fo r BoostInno 
i Ska ne. 
 
Samarbetet i den lokala gruppen, da r sju lokala akto rer deltog, fungerade va ldigt bra. 
Akto rerna beso kte varandra fo r att ta del av det dagliga arbetet inom bland annat 
landsbygdsutveckling och kulturutveckling. Gruppen tra ffades ungefa r var sja tte vecka 
och alla deltagare var engagerade i att arbeta utifra n den sa  kallade kaosteorin i 
kombination med modellen om den omva nda pyramiden.   
 
- Kaosteorin handlar om att diskussioner inte fo ljer na gon given va g utan att tankar 
flo dar fritt i en vindlande bana som kan ge flera utvikningar. Den omva nda pyramiden 
ga r ut pa  att gruppen bo rjar med en ka rnfra ga och sedan pratar sig nera t, ista llet fo r att 
ga  fra n A till B till C som vid en pa  fo rhand given agenda. Allteftersom gruppen ro r sig 
nera t i pyramiden blir diskussionen mer konkret tills pyramidens spets na s, och det a r  
da r gruppen kan formulera vad de vill go ra eller hur de ska ga  vidare. Jag ville testa 
modellen i skarpa la gen och BoostInno var la ge fo r det, bera ttar Jo rgen Dehlin. 
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Den gemensamma tanketiden resulterade i flera kreativa diskussioner och konkreta 
ide er. Jo rgen Dehlin fortsa tter:   
- Na r vi i slutet av projektet kom ner till spetsen av pyramiden kom vi fram till att det 
beho vs na gon form av kulturinkubator i Ska ne fo r att utveckla ide er inom kultur-
omra det som bottnar i ett samha llsintresse – att man vill fo ra ndra och go ra samha llet 
ba ttre. Det handlar om smala innovationer fo r smala ma lgrupper. Jag tror att det hade 
kunnat go ra mycket nytta. Bollen har nu landat hos oss pa  La nsstyrelsen fo r att se hur vi 
kan ta det vidare, och det a r da r vi a r idag. 
 
Uto ver arbetet i den lokala gruppen deltog La nsstyrelsen i det internationella 
samarbetet, som syftade till att sta rka sta ders sociala innovationsekosystem samt lyfta 
medborgarnas och lokala akto rers inflytande. Tio sta der runtom i Europa deltog i 
samarbetet och inom ramen fo r projektet gjordes studiebeso k.  
 
- Det som sla r en a r att problemen ser likadana ut ma nga ga nger var vi a n va nder oss 
och att det beho vs ett ide - och tankeutbyte fo r att kunna ta det vidare. Det bekra ftar 
URBACT-programmet. Stora fo rdelen med URBACT a r just mo tesytan och tankeutbytet 
och det har varit oerho rt givande, sa ger Jo rgen Dehlin. 
 
Vidare bera ttar Jo rgen Dehlin att sammansa ttningen i det internationella samarbetet 
har utgjorts av ett antal stora och resursstarka sta der vilket inneba r ett stort fokus pa  
stora sta ders fra gor. Ba de La nsstyrelsen och en stad i Ruma nien sla ngde in det lilla 
perspektivet, och lead partner upplevdes som va ldigt bra i den ha r situationen fo r att 
inkludera alla parter i samarbetet. 
 
Jo rgen Dehlin a r no jd med projektet och belyser hur enkelt det a r att delta i ett URBACT-
projekt: 
- Programmet har bra sto d pa  nationell niva  och ett fantastiskt sto d fra n sekretariatet i 
Paris som a r oerho rt flexibla, oerho rt la tta att fa  en dialog med, och som sta ller upp och 
hja lper med att hitta kreativa lo sningar pa  ett helt annat sa tt a n i ma nga andra EU-
program. A ven budgeten och systemen da r allt ska rapporteras i a r enkla att hantera 
ja mfo r med ma nga andra system.  
 
Pa  fra gan om La nsstyrelsen i Ska ne skulle kunna ta nka sig att delta i ett URBACT-projekt 
igen svarar Jo rgen Dehlin: 
- Ja det kan vi ta nka oss. Nu ka nner vi att en av ide erna som har kommit upp skulle 
kunna renodlas till att bli ett nytt URBACT-projekt. Sen a r fra gan om vi skulle vilja vara 
lead partner eller liknande.  
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2) Godstrafik är en het fråga i kommunens hållbarhetsarbete  
 
- I och med att vi fick chansen att vara med i det europeiska na tverket och fa  
finansiering beslutade kommunen att flytta fram det ha r arbetet och att prioritera 
projektet utifra n den mo jlighet som det gav. Projektet gjorde att vi lyfte fra gan och 
kunde komma iga ng mycket tidigare. Vi fick som en extraknuff, sa ger Lina Samuelsson 
som var en av projektledarna fo r URBACT-na tverket Freight TAILS. 
 

 
(Foto: Lisa Persson och Lina Samuelsson, Umeå kommun) 

 
Projektet Freight TAILS har haft stor inverkan pa  godstrafiken i Umea  kommun. I 
samband med projektet har fra gan om ha llbar godstrafik lyfts upp pa  agendan och ett 
lokalt godsna tverk besta ende av representanter fra n bero rda branscher har skapats fo r 
att specifikt arbeta med fra gan i Umea . Ett resultat av projektet a r antagandet av ett 
godstrafikprogram fo r Umea  centrum som syftar till att hantera de utmaningar som 
uppsta r i takt med en o kande godstrafik. 
 
- Nu har vi ett strategiskt dokument med framtagna a tga rder som vi kan arbeta med. Vi 
fick ihop en ja ttebra grupp i godsna tverket som var ytterst delaktiga i framtagandet av 
programmet. Projektet har va ckt ett intresse hos politiker och medborgare som nu har 
fa tt upp o gonen fo r leveranstrafik och gods i stan pa  ett annat sa tt, bera ttar Lisa Persson 
som har varit en av projektledarna och som kommer att arbeta vidare med fra gan. 
 
Under projektperioden tra ffades godsna tverket sju ga nger, och den stora utmaningen 
var att arbeta med ett la ngre tidsperspektiv och det som inte a r sa  la tt att o verblicka. 
Godsna tverket kommer leva vidare i Umea  och tra ffas tva  ga nger per a r. Na sta steg fo r 
na tverket a r att ta fram ett godstrafikprogram fo r hela Umea  kommun. 
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Redan innan kommunen fick en fo rfra gan om att delta i Freight TAILS fanns planer pa  
att ta fram en egen strategi fo r godstrafik, men det la g la ngre fram i tiden. Det var fo rsta 
ga ngen som Lisa Persson och Lina Samuelsson deltog i ett EU-projekt och bera ttar att 
det till en bo rjan var lite fo rvirrande att vara ny, men att det sedan lo ste sig. Det a r en 
erfarenhet i sig att ha varit med i ett EU-projekt.  
 
Info r varje mo te i den internationella gruppen fick sta derna en agenda och en guide 
o ver vad de fo rva ntades go ra pa  hemmaplan. 
- Att det var sa  strukturerat gjorde att de allra flesta kom fo rberedda till mo tena vilket 
gav bra diskussioner om hur de olika lokala grupperna arbetar och ta nker kring 
specifika fra gor. Vi fick pa  sa  vis praktiska exempel pa  vad olika sta der faktiskt go r inom 
omra det vilket gjorde utbytet mellan sta derna sa  bra och enkelt, bera ttar Lisa Persson. 
 
Lina Samuelsson ha ller med och visar upp en vit tablettask men texten ”parkera 
schysst” i gro n text: 
- Det kunde till och med vara sa  ha r sma  saker som delades i na tverket. Gruppen blev 
va ldigt intresserade och snappade upp tablettaskarna eftersom texten va nder sig till 
flera grupper med samma budskap, och de undrade vilka vi delade ut dem till och hur 
mottagandet var av dem. Vi tyckte att det Maastricht hade jobbat med var va ldigt bra 
och kunde plocka ut sma  delar fra n deras arbete att ta med hem till Umea . 
 
Inom ramen fo r den internationella gruppen gjordes a ven studiebeso k till alla sta der. 
Studiebeso ken blev alltmer konkreta i takt med att projektet fortlo pte, och det beror pa  
att sta derna mot slutet av projektet visste vad de ville ta upp, diskutera och fa  hja lp med 
fra n na tverket. Samarbetet i den internationella gruppen var va ldigt bra och ju mer 
sta derna la rde ka nna varandra blev utbytet av tips och ide er sto rre och av ho g kvalitet. 
- Det har varit en styrka att delta i den ha r typen av projekt och att arbeta pa  den niva n 
som vi har gjort. Vi har i samband med projektet arbetat fra n den o vergripande 
planeringen och a nda ner till konkreta a tga rder pa  gatan, bera ttar Lisa Persson. 
- Vi kan helt klart ta nka oss att delta i ett URBACT-projekt igen, avslutar Lina 
Samuelsson. 
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3) Pånyttfött nätverk blir spindelnät mellan förvaltningar 
 
- Det de sa g med SmartImpact var en mo jlighet att fa  in resultaten fra n andra projekt i 
Stockholm stads linjeverksamhet ista llet fo r att det do r ut na r projekten tar slut. Det var 
da rfo r vi gick med, bera ttar projektledaren Karl Malmberg. 
 

 
(Foto: Karl Malmberg, Stockholms stad) 

 
Det a r ganska ofta man ho r att resultat och erfarenheter fra n tidigare projekt inte 
integreras tillra ckligt i den vardagliga verksamheten. Denna specifika utmaning har 
legat i centrum fo r det pa nyttfo dda forsknings- och innovationsna tverket i Stockholm, 
”FoI-na tverket”, som med hja lp av URBACT-projektet SmartImpact har hittat en modell 
fo r just detta. Det hela bo rjade med att andra projekt inom Stockholm stad blev 
uppma rksamma pa  att SmartImpact var na gonting som de saknade. 
 
Med sa rskilt fokus pa  organisationsutveckling och innovationsprocesser var syftet med 
SmartImpact att utveckla modeller fo r hur sta der kan anpassa sina 
fo rvaltningsstrukturer fo r att integrera smarta lo sningar. I Stockholm kretsade arbetet 
fra mst kring tilla mpning och implementering av goda exempel samt att vidareutveckla 
den administrationso verskridande lokala gruppen - FoI-na tverket. 
 
Karl tog o ver som projektledare fo r SmartImpact i projekts slutskede, och deltog 
tillsammans med en delegation om fyra personer fra n FoI-na tverket pa  slutkonferensen 
fo r det internationella samarbetet i Manchester (Storbritannien). Utmaningen med att 
komma in sent i projekt lo ste sig med fint sto d och samarbete fra n sa va l den 
internationella gruppen som FoI-na tverket och Tillva xtverket. 
 
- I och med att konstellationen i na tverket redan fanns fra n arbetet med stadsdelen 
Norra Djurga rdstaden var det enkelt att ta o ver och byta inriktning pa  den. I na tverket 
a r fra mst Stockholm stads olika tekniska fo rvaltningar samlade. Det a r genom projektet 
som vi har fo rsta tt vilket spindelna t FoI-na tverket utgo r och vilken betydelse det har fo r 
att skapa samarbete mellan olika projekt pa  olika fo rvaltningar samt fo r att sprida 
erfarenheter, sa ger Karl. 
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I Stockholm har SmartImpact a ven resulterat i en kartla ggning av Stockholms stads 
innovationsinriktade stadsutvecklingsprojekt. Kartla ggningen ger en helhetsbild av hur 
staden arbetar, vilka projekt staden a r involverad i samt vad som kommer ut fra n alla 
projekt. Med denna kartla ggning blir FoI-na tverket en plattform och ett forum fo r 
stadens projekt da r de kan utbyta erfarenheter och kunskaper med varandra. 
 
- A ven nu na r SmartImpact har avslutats sa  ska na tverket besta  - FoI-na tverket ska vi 
beha lla. Det vi arbetar pa  nu a r hur sammansa ttningen och uppla gget skulle kunna se ut 
fo r att sprida vidare de erfarenheter som inte alltid na r ut till de som arbetar med de 
fra gorna. De la ngsiktiga effekterna av det ha r blir ett ba ttre samarbete mellan 
fo rvaltningarna, bera ttar Karl. 
 
Avslutningsvis bera ttar Karl Malmberg att Stockholm stad kan ta nka sig att delta i ett 
URBACT projekt igen, men att de ma ste hitta ra tt forum: 
- Inom FoI-na tverket har vi tagit fram en arbetsmetod fo r att so ka projekt. Den ga r ut pa  
att vi utifra n det vi vill go ra aktivt so ker efter matchande projekt. Fo r oss a r det viktigt 
att vara pa  ta rna och att ta det i ra tt ordning sa  att vi blir inbjudna till projekt som 
motsvarar va ra behov - det ga ller att vi hela tiden ligger ett steg framfo r. 
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4) Fysiska mötesplatser är viktiga för digitaliseringen i Gävle 
 
- Tech Town handlar om hur vi kan tillvarata digitaliseringens mo jligheter fo r att skapa 
nya och fler arbetstillfa llen. Tack vare digitalisering kan helt nya affa rsmodeller och 
affa rsmo jligheter bildas, bera ttar projektledaren Ulf Halleryd. 
 

 
(Foto: Ulf Halleryd, Gävle kommun) 

 
’Gamification’, problemtra d och fysiska mo tesplatser a r bara na gra begrepp som har 
legat i fokus fo r Ga vles medverkan i URBACT-projektet Tech Town (2015 - 2018). 
Begreppen har varit centrala fo r Ga vle kommuns arbete med digitalisering och dess 
pa verkan pa  sa va l fo retag, sysselsa ttning som samha llet i stort. 
 
Som projektledare fo r Tech Town har Ulf Halleryd drivit arbetet med att ta fram en lokal 
handlingsplan fo r Ga vle kommun, som flera akto rer tillsammans arbetar med fo r att 
fo rverkliga. Eftersom digitalisering a r en angela gen fra ga fo r hela samha llet har den 
lokala URBACT-gruppen involverat flera akto rer i arbetet fo r att fa  in nya synpunkter, 
andra infallsvinklar och va rdefulla fo rslag, samt fo r att fo rverkliga handlingsplanen. 
 
- Det har dessutom tvingat oss att definiera vad vi menar med digitalisering fo r att 
kunna angripa det pa  ett bra sa tt. I Ga vle handlar digitalisering om problemlo sning pa  
nya sa tt med hja lp av teknik. Det inneba r att vi ma ste ta nka nytt och a ndra va rt mindset, 
sa ger Ulf Halleryd. 
 
Arbetet i den lokala URBACT-gruppen i Ga vle gick bland annat ut pa  att bjuda in sma  och 
medelstora fo retag till workshops fo r att diskutera hur de ser pa  digitalisering; 
framfo rallt mo jligheter och utmaningar fo r regionen. Genom att anva nda sig av ett 
problemtra d har kommunen fa tt kolla pa  de ma nga initiativ som redan finns inom 
omra det. Det bidrog a ven till att identifiera bristen pa  kunskap och fo rsta else fo r 
digitaliseringens pa verkan som ett problemomra de. 



   

9(16)  
 

 

- Det a r genom erfarenhetsutbyte och tillga ng till expertis inom det internationella 
URBACT na tverket som Ga vle hoppas o verbrygga den bristen. Det viktigaste vi tar med 
oss hem a r det sa  kallade ’rum och plats fo r innovation, entrepreno rskap och startup’, 
som handlar om att skapa fysiska mo tesplatser fo r att fra mja informations- och 
erfarenhetsutbyte kopplat till data. Sa dana mo tesplatser kan leda till helt nya 
affa rside er, fo retag och arbetstillfa llen, samt att vi pa  ett mer strategiskt och samordnat 
sa tt kan ta oss an den digitala ekonomins utmaningar. Vi har insett va rdet av att skapa 
kreativa mo tesplatser sa som kafe er och kontor fo r entrepreno rer och sto dsystem, 
bera ttar Ulf. 
 
De europeiska sta derna beso kte a ven varandra under projektperioden och sommaren 
2017 tog Ga vle under tva  dagar emot de tio andra sta derna inom na tverket Tech Town 
och visade upp na gra lokala exempel pa  hur fo retag har tagit digitaliseringens 
mo jligheter tillvara. Det som imponerade mest var hur ett fo retag inom 
pappersindustrin arbetar med ’gamification’. 
 
- Gamification inneba r att fabriken har gjorts om till ett slags spel da r fabrikens 
processer kan fo rberedas och simuleras pa  en ska rm. Det har visat sig vara ett sa tt att 
locka ny, yngre arbetskraft som annars a r sva r att attrahera. Eftersom de som a r vana att 
spela och fa  omedelbar a terkoppling i form av olika belo ningar skulle gamification 
kunna go ra arbetet som processoperato r lite mer spa nnande och utmanande, samt 
uppmuntra till egna initiativ och o kad sa kerhet”, beskriver Ulf Halleryd. 
 
A ven om projektet officiellt slutade i maj 2018 kommer Ga vle att fortsa tta sitt 
samarbete med den irla ndska staden Limerick, som var partner i projektet, samt pa  
egen hand fo lja upp arbetet med handlingsplanen en ga ng per halva r. 
- Slutkla mmen pa  hela projektet har varit att ’anpassa sig eller do ’, och det a r helt enkelt 
den utmaning som ba de fo retag och offentlig sektor sta r info r idag, sa ger Ulf Halleryd 
och fortsa tter: 
- De la ngsiktiga effekterna av projektet a r kanske att vi i Ga vle utvecklar en slags digital 
kultur; att vi ta nker digitalt fo rst och att kommunen kanske sja lv erbjuder fler digitala 
tja nster som go r livet enklare fo r inva nare, fo retagare och beso kare. Jag tror att det 
skulle o ka Ga vles attraktionskraft som en stad att bo, verka och leva i. 
 
Avslutningsvis uppmuntrar Ulf Halleryd andra kommuner om att delta i ett URBACT-
projekt: 
- Trots att medverkande sta der i projekten kan se olika ut i storlek, samha llsstruktur 
och utmaningar sa  finns det ocksa  va ldigt ma nga likheter och likartade utmaningar. Det 
a r ja ttekul att fa  feedback pa  sitt eget arbete och det a r va ldigt nyttigt fo r en stad, sa som 
Ga vle och jag vill uppmuntra andra sta der ocksa , att fa  ’spegla sig’ och fa  ta del av 
erfarenheter ja mfo rt med andra sta der som kanske befinner sig i en liknande situation. 
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5) Delandeekonomi ger ökad granngemenskap 
 
- Segepark, ett nytt bostadsomra de i Malmo  da r man ska testa delandeekonomi, blev 
va rt exempel i det ha r projektet. Vi ville titta pa  hur det kan go ras och hur delande inga r 
i tanken om att sta der ska bli mer resilienta, bera ttar Johanna Ekne som har varit 
projektledare fo r URBACT-projektet Resilient Europe. 
 

 
(Foto: Malmö stad) 

 
Johanna tog o ver som projektledare och deltog pa  fyra av fem mo ten med den lokala 
URBACT-gruppen i Malmo . Fo rhoppningen med projektet har varit att delande i ett 
bostadsomra de, sa som Segepark, ska leda till ba ttre resursutnyttjande, ba ttre 
privatekonomi samt att de boende kommer na rmare varandra fo r att o ka 
trygghetska nslan och granngemenskapen. 
 
Gruppen bo rjade med att ta fram ett problemtra d fo r att identifiera vilket problem de 
fo rso kte lo sa samt vilka fo r- och nackdelar som finns med delande och om det finns 
na gra inbygga risker. Fo r att fa  en bra kunskapsbas bjo ds nyckelpersoner in fo r att bland 
annat bera tta om Segepark och ett teoretiskt resonemang om vad som a r viktigt att veta 
fo r att skapa en lyckad delandeekonomi. 
 
- Na r vi pratade om vad vi hade la rt oss insa g vi att det fanns ma nga perspektiv pa  
delande som vi inte hade ta nkt pa  i bo rjan, exempelvis att det a ven ta cker in sociala och 
ekonomiska delar av ha llbarhet. Det som ocksa  kom upp, och som var en o verraskning 
fo r ma nga, var att det finns risker med delande. Vi hade nog inte ta nkt sa  mycket pa  det i 
bo rjan. Baserat pa  vad vi hade la rt oss tittade vi pa  vad det finns fo r mo jligheter att 
jobba med delande i Segepark utifra n de fo rutsa ttningar som kommer att finnas, sa ger 
Johanna. 
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Det fanns a ven mycket kunskap och inspiration att ha mta fra n det internationella 
URBACT na tverket. Till skillnad fra n de andra sta derna i na tverket hade Segepark inte 
bo rjat byggas a n. Att fo rsta spadtaget ska ske a r 2020 gav mo jligheten fo r den lokala 
gruppen att pa verka processen tidigt och ge input till byggherredialogen. Da remot fanns 
inga inva nare att involvera. 
 
Det fra msta som kom ut fra n den lokala gruppen i Malmo  var kunskap om vad som a r 
viktigt att ta nka pa  i en delandeekonomi samt hur en delandeprocess i Segepark kan 
organiseras pa  ett bra sa tt. 
– Fra gor som vi lyfte handlade om hur mycket man ska sla ppa inva narna fria och hur 
mycket Malmo  stad ska vara inblandad. Att ”va ga vara strategiskt ofo rberedd” var ett 
uttryck som jag tidigare hade ho rt och som jag info rde. Det handlar om att inte planera 
fo r mycket sa  att de som bor och arbetar i omra det sja lva fa r besta mma hur delandet 
ska se ut och fungera. Kommunen ska tillhandaha lla mo jligheten och resurser sa  att det 
rullar pa  men utan att kra va na gra initiativ. Det bli som att vi ”sa tter va ggarna” och att 
inva narna ”mo blerar huset”, fortsa tter Johanna. 
 
Att fundera pa  de sociala och ekonomiska aspekterna av delande lyfter ma nga fra gor 
och som enligt Johanna a r sa rskilt viktiga att beakta: 
- Vem a r med och delar, vad kan det inneba ra fo r de som a r med och fo r vem byggs 
delandesystemet? Om man inte har na gonting att dela med sig av, fa r man a nda  vara 
med? All den kunskap som den lokala gruppen har la rt sig under projektperioden finns 
sammanfattat och har spridits till sa va l medarbetarna pa  Malmo  stad som sta derna i det 
internationella na tverket samt projektet Sharing Cities. 
 
- Den lokala URBACT-gruppen ville ga rna fortsa tta arbeta med delande och utgo r 
numera en referensgrupp i ett annat projekt, Sharing Cities. Ha r a r Malmo  tillsammans 
med Stockholm, Go teborg och Umea  a r en testba dd fo r delande vilket inneba r att 
gruppens kunskap kan spridas vidare och anva ndas. Det tycker vi a r ja tteroligt, avslutar 
Johanna. 
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6) Matinköp som ett verktyg i miljöarbetet 
 
- De ha r internationella utbytesprojekten a r superbra fo r det ha nder sa  mycket 
intressanta, positiva och fantastiska saker pa  lokal niva  som inte kommer igenom 
bruset. Det a r enormt inspirerande - och vi kan la ra oss och ta hem det, bera ttar Helena 
Nordlund som har varit projektledare fo r URBACT-projektet AGRI-URBAN. 
 

 
 
AGRI-URBAN a r det andra livsmedelsrelaterade URBACT-projektet som So derta lje 
kommun deltar i (So derta lje har deltagit i totalt tre URBACT-projekt, men det handlade 
om byggande och samha llsplanering). Tack vare So derta ljes tidigare URBACT-
deltagande och arbetet med att vidareutveckla kommunens kostkoncept fick man 
chansen att delta i AGRI-URBAN. 
 
- Kostkonceptet bygger pa  mer lokala och sa songsbaserade ma ltider som a r 
producerade i ekologiska kretsloppsjordbruk som inte o vergo der O stersjo n. Mindre 
ma ngd ko tt, minskat svinn, men mer gro nsaker, baljva xter och fullkorn inga r ocksa . 
Genom ett beslut 2001 att anva nda kommunala matinko p som ett verktyg i miljo arbetet 
har menybeslut och matlagning decentraliserats ut till ma nga av kommunens fo rskolor, 
skolor, gymnasium och a ldreva rd, men den o vergripande kostpolicyn tas gemensamt fo r 
alla ko ken, sa ger Helena. 
 
AGRI-URBAN har byggt vidare pa  kostkonceptet, och allt arbete ha nger ihop i ett slags 
na t eller va v som bygger pa  varandra. Det a r sjutton a rs arbete som har lett fram till att 
So derta lje numera har en antagen odlingsstrategi, da r en handlingsplan och en 
fallstudie som togs fram inom AGRI-URBAN-projektet gett viktig input. Kommunen 
arbetade inom AGRI-URBAN genom tre grupper i denna process. 
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- Den allma nna gruppens blandade intressenter bidrog till handlingsplanen genom att 
vidga va ra vyer om odlingsfra gan. I utbildningsgruppen delade kommunens fyra 
utbildningar inom tra dga rd och lantbruk ide er och mo jligheter. Den interna gruppen 
samlade tja nstepersoner och politiker fra n samha llsbyggnadskontoret fo r att diskutera 
vikten av den fysiska planeringen fo r odlingsfra gan och mo jligheten att starta 
odlingsinitiativ. Odlingsstrategin har delvis utga tt fra n handlingsplanen och har arbetats 
fram av samha llsbyggnadskontoret, sa ger Helena och fortsa tter: 
 
- A ven fallstudien pa  en komplementodling som drivs i privat regi i form av en daglig 
verksamhet fo r unga vuxna inom kommunen har gett fo rebild till en del i 
odlingsstrategin. Vi myntade begreppet komplementodling, och det a r odling inom en 
organisation eller institution som inte har odling som huvudsyfte men som anva nder 
det som ett pedagogiskt, terapeutiskt eller kulturellt verktyg i sin verksamhet. Alla 
partnersta der beho vde inte go ra en fallstudie, men fo r oss har det varit ja ttebra input. 
 
So derta lje kommun har redan kommit iga ng med att implementera delar av 
odlingsstrategin och har bland annat upphandlat odlingsra dgivare som den egna 
kommunala verksamheten kan nyttja fo r att komma iga ng med odling. Det ga r a ven att 
anso ka om bidrag till grundutrustning. Efter fo rebild fra n Monmouthshire i Wales har 
a ven en pollineringsplan bo rjat implementeras. Dessutom fo resla s en jordbrukspark, en 
tra dga rdsinkubator och en kommunal gro nsaksodling fo r att fra mja den yrkesma ssiga 
odlingen samt fo r att fa  in mer lokala produkter till den offentliga ma ltiden. 
Fritidsodling och komplementodling a r da remot inte bara fo r no je utan kan ocksa  ha 
betydelse fo r beredskapen. Just nu arbetar kommunen fram en livsmedels-
fo rso rjningsstrategi som tittar pa  hela livsmedelskedjan ur ett beredskapsperspektiv. 
Att ha spridit kunskap om odling till enskilda ma nniskor och institutioner kan vara 
va rdefullt om man ta nker sig ett krisla ge da  det skulle vara brist pa  mat. 
 
- Vi hoppas pa  att va rt arbete genom AGRI-URBAN ska leda till mer aktivitet inom de 
gro na na ringarna samt mer kunskap och medvetenhet kring odling och matproduktion. 
Det skulle a ven go ra kommunen mer attraktiv. Om vi fa r iga ng jordbruksparken och 
tra dga rdinkubatorn kommer vi kunna fa nga upp de som vill starta odlingsfo retag, bland 
annat nyanla nda. Fo rhoppningen a r odling ska bli tillga ngligt fo r nya grupper av 
ma nniskor, avslutar Helena. 
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7) Involvering av lärare och elever lyfts internationellt 
 
- Skolan i Bjuv blev va rt flaggskepp i det internationella samarbetet och ett av de mest 
konkreta exempel pa  medborgarlog som lyftes upp, bera ttar projektledaren Jo rgen 
Dehlin fa n La nsstyrelsen Ska ne. 
 

 
 
Inom ramen fo r URBACT-projektet CHANGE! har lokala akto rer arbetat med konkreta 
exempel fo r att utveckla medborgardialogen i Ska ne. Eftersom beslut om 
medborgardialog huvudsakligen och mest intensivast ligger pa  kommunal niva  var det 
viktigt fo r projektet att involvera kommuner i den lokala arbetsgruppen. De fem 
ska nska kommunerna som deltog i den lokala gruppen beso kte varandra under 
projektets ga ng fo r att ta del av praxis inom medborgardialog fra n de olika platserna i 
Ska ne. 
 
- Vi ville med utga ngspunkt fra n ka rnan i CHANGE! och den sa  kallade omva nda 
pyramidmodellen arbeta med hur vi kan utveckla medborgardialogen i offentlig sektor i 
Ska ne. Till en bo rjan var diskussionerna fria och fo ljde en kaosteori da r ide er fo der 
varandra. Allteftersom gruppen ro rde sig nera t i pyramiden blev diskussionerna mer 
konkreta. Det var na r vi kom ner tills pyramidens spets som vi i gruppen kunde 
formulera vad vi vill go ra eller hur vi skulle ga  vidare, bera ttar projektledaren Jo rgen 
Dehlin. 
 
Insatsen med att bygga om en skola i Bjuv kommun genom att direkt va nda sig till elever 
och la rare var ett exempel fra n den lokala gruppen i Ska ne som La nsstyrelsen lyckades 
lyfta upp internationellt. 
- Skolan i Bjuv blev va rt flaggskepp i det internationella samarbetet och ett av de mest 
konkreta exempel pa  medborgarlog som lyftes upp. I Bjuv involverades de framtida 
brukarna i ho g utstra ckning i utformningen av den nya skolan. Att inkludera de som 
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sa llan beaktas, i detta fall barnen, a r ett annat sa tt att arbeta med dialog och na got som 
inte alla europeiska sta der skulle kunna ta nka sig att go ra.  
 
De andra sta derna i na tverket var mycket intresserade av skolan och bjo d in Bjuv 
kommun till det internationella mo tet i Riga (Lettland) fo r att bera tta mer om det. 
Jo rgen fortsa tter: 
- Utbytet mellan sta derna i det internationella na tverket resulterade i ett mycket bra 
utbyte och medfo rde dessutom spill-over-effekter pa  andra politikomra den, exempelvis 
flyktingmottagande i Forlí  (Italien) och hur Riga arbetar med att engagera medborgarna 
i sin medborgardialog. Att sta derna i na tverket var pa  lika niva  storleksma ssigt innebar 
att mindre sta ders perspektiv lyftes in och att projektet snarare handlade om 
samha llsplanering a n stadsplanering. 
 
Redan fo re La nsstyrelsen i Ska ne blev inbjuden till att delta i CHANGE! hade de 
identifierat behovet av ett na tverk fo r utbyte och samarbete kring medborgardialog. Det 
a r genom URBACT-projektet som man nu underso ker mo jligheten att skapa ett sa dant 
na tverk i Ska ne. 
- Att arbeta med EU-projekt a r en medveten strategisk kompetensutveckling fo r 
La nsstyrelsens personal. URBACT a r ett utma rkt fo rsta steg fo r kollegor som vill bo rja 
arbeta med EU-projekt eftersom det a r konkret, enkelt och har bra dialog med ba de 
sekretariatet i Paris och Tillva xtverket som nationell kontaktpunkt, bera ttar Jo rgen. 
 
La nsstyrelsen kommer nu att arbeta vidare med att fo rverkliga na tverket fo r att 
exempelvis lyfta upp skolan i Bjuv som ett case och gott exempel fo r fler, men a ven fo r 
att bygga vidare pa  tidigare URBACT-projekt som La nsstyrelsen har varit involverat i. 
CHANGE! har dessutom gett upphov till tva  nya projektide er. 
- Den ena ide en handlar om hur blockkedjor kan anva ndas vid medborgardialog, 
exempelvis vid folkomro stning. Den andra projektide n handlar om estetisk arkitektur 
fo r en estetisk, och inte bara funktionell, utformning av stadsrummet. 
 
Pa  fra gan om La nsstyrelsen kan ta nka sig att delta i ett URBACT-projekt igen svarar 
Jo rgen: 
- Absolut. Vi har som fo rslag att starta ett eget UTBACT-projekt tillsammans med Bjuv 
kommun som skulle handla om medborgardialog i samha llsplanering. Fo r att go ra en 
bra anso kan ska vi ta med oss alla la rdomar fra n CHANGE! samt tidigare anso kningar. 
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